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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 4 dec. 1950
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Plein 2b.

Aanwezig: De Minister-President, Voorzitter, en de Ministers Van den Brink, Götzen, s’Jacob,
Joekes, Lieftinck, Van Maarseveen (bij de punten 1, 2a - 2c en 3a), Mansholt, Rutten, Van Schaik,
Spitzen, Stikker, Struycken, Teulings en In ’t Veld.

Tevens is aanwezig bij de punten 2 - 4 Staatssecretaris Blom.
Secretaris: Drs. J. Middelburg.

- - -

3. Uniezaken
a. Procedure voor Nieuw-Guineaconferentie
Minister Van Maarseveen deelt mede, dat Mr. Rum hem nog gaarne over de procedure van de Nieuw-
Guineaconferentie wil spreken. Spreker zal voorstellen alleen ’s middags te vergaderen. Voor de
openingsbijeenkomst des avonds heeft hij een korte rede voorbereid. De Minister-President stelt voor
de tekst van deze rede aan Minister Van Maarseveen over te laten. Aldus wordt besloten.

Zie voor vervolg van dit punt de middagvergadering.

4. Buitenlands beleid
- - -
g. Verslag bespreking met Indonesische Ministers inzake buitenlands beleid
Staatssecretaris Blom deelt mede, dat Mr. Rum dit verslag ook heeft goedgekeurd.

De Minister-President schorst vervolgens de vergadering tot des middags kwart over twee.

Middagvergadering

Aanwezig dezelfden als ’s morgens; de Ministers Teulings en In ’t Veld zijn alleen bij de punten 2c,
2g, 8 en 11 aanwezig.
- - -

3. Uniezaken
a. Procedure Nieuw-Guineaconferentie (Vervolg.)
Minister Van Maarseveen deelt mede met Mr. Rum over de regeling van de conferentie te hebben
gesproken. Mr. Rum achtte het wenselijk de conferentie met meer plechtigheid te openen. Besloten
wordt, dat ook de Minister-President en de Ministers Rutten, Spitzen en Struycken bij de opening
aanwezig zullen zijn. Minister Van Maarseveen heeft verder vernomen, dat de Indonesische delegatie
uit vier leden zal bestaan. Spreker stelt voor ook de Nederlandse delegatie met een vierde lid uit te
breiden door de aanwijzing van Minister Joekes als lid. De Raad verklaart zich hiermede accoord.
Voorts worden de deskundigen en twee secretarissen benoemd.

b. De kwestie van de Ambonese militairen (#Zie ook notulen MR 11/12/50, punt 3e.)
Minister Van Maarseveen heeft in de Commissie voor Uniezaken gesproken over de resultaten van de
Ministersconferentie en over de terugtrekking van de Nederlandse militairen uit Indonesië. Spreker is
van oordeel, dat een telegram aan de HC moet worden gezonden inzake de verlenging van het
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verblijf van een deel van de Nederlandse militairen in verband met de bescherming van de
Ambonese militairen. Minister s’Jacob stelt de vraag wat zal worden gedaan, indien de Indonesische
Regering zegt, dat zij bezwaar heeft tegen een langer verblijf van de betrokken Nederlandse
militairen. De Minister-President is van oordeel, dat de Nederlandse militairen dan niet langer voor de
bewaking der Ambonezen in Indonesië kunnen worden gelaten; daarom zal men moeten aandringen
om meer naar Ambon en de omliggende landen over te brengen, terwijl dan voor het einde van het
jaar de Nederlandse bewaking zal moeten worden opgeheven. Minister Van Maarseveen is van
oordeel, dat dit ingaat tegen wat de Raad te voren heeft besloten.

Minister s’Jacob heeft vernomen, dat de verhouding tussen de KL-militairen, belast
met de bewaking, en de Ambonese militairen goed is, doch de verhouding van de Ambonezen met
de overige KL niet goed. Spreker heeft bericht ontvangen, dat Generaal Toet kans ziet de bewaking
met 3500 man en misschien nog minder uit te voeren; getracht wordt hiervoor vrijwilligers te krijgen
De Minister-President vraagt zich af of het dan nog nodig is hiervoor toestemming te vragen. Minister
Lieftinck wijst er op, dat er nog 14.000 Ambonezen zijn, als men rekening houdt met de gezinsleden.
Zolang de Regering niet doortast blijven er moeilijkheden bestaan. Spreker is tegen een verlenging
met drie maanden, aangezien dit dan zeker zes maanden zullen worden. Volgens gegevens naar de
stand van 8 November moesten toen nog 2100 leden van het vroegere KNIL naar Nederland
worden overgebracht, in verband hiermede begrijpt spreker niet waarom de schepen niet vol naar
Nederland komen en Oorlog niet aan het plan om militairen per KLM naar Nederland te vervoeren
als retourvlucht voor emigranten-vluchten naar Australië heeft meegewerkt.

Minister Van Maarseveen stelt voor aan de HC mede te delen, dat aan het eind van de
week een wetsontwerp zal worden ingediend inzake de verlenging van het verblijf in Indonesië van
3000 dienstplichtigen met ten hoogste drie maanden. De Minister-President vraagt zich af waarom er
nog andere militairen van het vroegere KNIL, die niet afkomstig van Ambon zijn, in de KL zijn
opgenomen. Spreker stelt voor een instructie te geven, dat alle niet-Ambonese militairen de militaire
dienst moeten verlaten en dat de Nederlandse militairen in geen geval langer dan drie maanden in
1951 in Indonesië zullen mogen worden gehouden. De Raad verklaart zich hiermede accoord,
waarbij Minister Lieftinck laat aantekenen, dat hij tegen deze verlenging van het verblijf van de
Nederlandse militairen is.

Minister Van Maarseveen deelt mede, dat hem is gebleken, dat twee
vertegenwoordigers van de Ambonese militairen als gasten in de Nieuwe Frederikskazerne
verblijven. Spreker stelt voor hen terug te sturen. Minister s’Jacob is niet op de hoogte met hun
verblijf in genoemde kazerne. De Minister-President merkt op, dat zij zich in dienst hebben gesteld van
de Zuid-Molukken. Spreker stelt voor beide militairen terug te zenden. Minister Lieftinck wijst op de
mogelijkheid, dat bij terugzending de moeilijkheden in Indonesië nog groter zullen worden. Minister
Götzen voegt er aan toe, dat kort geleden is gevraagd om 100 Ambonezen naar Nederland over te
brengen. De Raad besluit, dat beide Ambonezen zullen worden teruggezonden.

c. Procedure van Ambon versus KPM (#Zie ook notulen MR 11/12/50, punt 3 d.)
Minister Van Schaik zou het oordeel over deze zaak liever geheel aan het Gerechtshof en eventueel
aan de Hoge Raad willen laten. Tegen het nemen van een conclusie door de Procureur-Generaal ziet
spreker als psychologisch bezwaar, dat men licht zal denken, dat de Regering de appèlrechter niet
vertrouwt. Spreker heeft voorts een argument gemist. De President van het Hof in Amsterdam
neemt in zijn uitspraak nl. het standpunt in, dat de Zuid-Molukken een Staat is, doch dan kan men in
dat systeem geen argumenten inzake schending van het zefbeschikkingsrecht gebruiken.

Minister Van Maarseveen merkt op, dat Prof. Romme heeft gepubliceerd, dat de
President van het Hof zijn boekje te buiten is gegaan. Spreker heeft zelf in de Kamer gezegd, dat



men niet een illegale actie als van de Regering der Zuid-Molukken kan steunen. De onderhavige nota
is een samenvatting van beide punten.

De Minister-President meent uit een beleidsoogpunt dringend te moeten ontraden een
instructie te geven als in de nota wordt voorgesteld. Spreker verwacht, dat de rechter op de
argumenten, die van de Regering afkomstig zijn eerder averechts zal reageren.

Minister Van Maarseveen is van oordeel, dat het openbaar ministerie moet opkomen
voor het algemeen belang. Spreker wijst er op, dat de Regering tegenover de Indonesische Regering
in een moeilijk parket zal komen als het Hof de uitspraak van de President zou bevestigen. Hij stelt
voor als conclusie te laten nemen, dat de Nederlandse rechter zich niet heeft te mengen in de
handelwijze van een vreemde staat.

Minister Lieftinck ontraadt het nemen van elke conclusie; op dezelfde wijze heeft de
Regering zich destijds onthouden toen optreden bij de Veiligheidsraad ten gunste van Ambon zou
strekken. Staatssecretaris Blom merkt op, dat Nederland ten aanzien van de Zuid-Molukken niet
neutraal is, aangezien is medegedeeld, dat wij de Zuid-Molukken niet erkennen.

De Minister-President is geneigd een compromis als door Minister Van Maarseveen
aangegeven te aanvaarden. De Raad verklaart zich hiermede accoord. Minister Lieftinck laat
aantekenen dat hij hiermede niet instemt.

Minister Struycken stelt voor, dat voor het geval het Hof de uitspraak van de President
zou bevestigen aan alle deurwaarders opdracht wordt gegeven om niet tot executie over te gaan.
Minister Van Maarseveen meent, dat men moet oppassen met het hanteren van deze
deurwaardersmethode.

5. Mogelijke aspecten van het vraagstuk Nieuw-Guinea (Nota van de Staatssecretaris van Buitenlandse
Zaken.)
De Minister-President heeft de heer Van Randwijk op bezoek gehad, die hem mededeelde, dat de
Indonesische delegatie zal voorstellen dat de souvereiniteit aan Indonesië zal worden overgedragen,
maar dat het feitelijk beheer voor een belangrijk deel in handen van Nederland zal zijn of van een
soort “Chartered Company” met grote Nederlandse zeggenschap. Van Randwijk had gesuggereerd,
dat het feitelijke beheer voorlopig geheel aan Nederland zou blijven, maar President Soekarno en het
Indonesische Kabinet wensen, dat een Indonesische gouverneur wordt benoemd en ook andere hoge
functionarissen Indonesiërs zouden zijn. Spreker heeft medegedeeld, dat souvereiniteitsoverdracht
niet aanvaardbaar is. Minister Van Maarseveen deelt mede, dat de Nederlandse delegatie eerst
voorstellen van Indonesië zal afwachten. Indien de Nederlandse delegatie  een voorstel moet doen
zal de gedachte inzake het zelfbeschikkingsrecht van de Papoea’s ter tafel kunnen worden gebracht.
Daarna zal men kunnen terugvallen op twee varianten. In de eerste plaats kan worden voorgesteld,
dat Nederland de souvereiniteit en het beheer over Nieuw-Guinea behoudt, doch dat elk jaar een
verslag aan de Unieconferentie zal worden uitgebracht en dat deze conferentie terzake aanwijzigingen
zal kunnen geven, hetgeen dan alleen zal kunnen geschieden indien ook Nederland hiermede instemt.
Indien deze binding aan de Unie bezwaarlijk zou zijn, zou men kunnen voorstellen een Nieuw-
Guinearaad in het leven te roepen, die door dezelfde principes wordt beheerst als de Unie. Als
tweede variant, die de spreker als uiterste concessie ziet, zou kunnen worden voorgesteld, dat de
souvereiniteit wordt uitgeoefend door Nederland en Indonesië samen, waarbij Nederland het beheer
zal voeren. De gedachte om een uitspraak van het Uniehof te vragen is ook in overweging geweest,
doch spreker acht dit teveel een kansspel.

Minister Stikker merkt op, dat de mogelijkheid bestaat, dat de Indonesische
voorstellen voor Nederland onaanvaardbaar en onze voorstellen voor Indonesië onaanvaardbaar
zullen zijn. Men zal dan kunnen voorstellen de conferentie over enkele maanden in Djakarta voor te
zetten. Minister Van Maarseveen waarschuwt er voor, dat men niet onder druk moet komen: het is dan



zakelijk van belang, dat de conferentie niet te lang wordt onderbroken. Minister Götzen wijst er op,
dat de datum van 27 December in Indonesië een bijzondere betekenis heeft gekregen. Minister
Lieftinck zou een uitstel van de beslissing voor 2 of 5 jaar zeer betreuren, aangezien spreker niet
verwacht, dat de internationale omstandigheden zich ten gunste van Nederland zullen ontwikkelen.
Spreker heeft zich afgevraagd of Nederland moreel gerechtigd is Nieuw-Guinea als koloniaal bezit te
handhaven. Hij is van oordeel, dat dit alleen het geval is als Nederland voor Nieuw-Guinea iets kan
betekenen en de welvaartsbronnen tot ontwikkeling kan brengen. Nederland heeft dit in Indonesië
gedaan, maar spreker is er van overtuigd, dat ons land dit niet in Nieuw-Guinea zal kunnen. In de
eerste plaats zal men Indonesische arbeidskrachten moeten gebruiken, waardoor men een vijfde
colonne in dit gebied haalt. In de tweede plaats heeft Nederland het kapitaal niet om dit gebied tot
ontplooiing te brengen. Men zal kapitaal nodig hebben voor de ontwikkeling van Suriname en
misschien in Afrika. Voorts zal in eigen land zoveel aan defensie en andere dringende taken moeten
worden ten koste gelegd, dat geen kapitaal voor Nieuw-Guinea beschikbaar is. Concluderend gelooft
spreker niet, dat door overdracht van de souvereiniteit over Nieuw-Guinea voor Nederland een
welvaartsbron zal worden afgesneden. Strategisch kan Nieuw-Guinea betekenis hebben in de eerste
plaats voor Australië en misschien voor Amerika, doch niet voor Nederland. De Nieuw-
Guineaconferentie zal men daarom niet moeten laten mislukken door er een prestigekwestie van te
maken. Dit zou ook zeer gevaarlijk zijn met het oog op onze verhouding tot Indonesië.

De Minister-President lijkt het beter, indien men zou komen tot een gemeenschappelijke
souvereiniteit, dit over de Unie te spelen. Als Indonesië bereid is dit onder de Unie te brengen, is dit
een van de waarborgen, dat de Unie zal blijven.

Minister Joekes acht het wenselijk, dat de gehele kwestie Nieuw-Guinea opnieuw in het
Kabinet wordt besproken als de voorstellen van Minister Van Maarseveen onaanvaardbaar worden
verklaard. Minister Van Maarseveen acht het niet wenselijk zijn tweede variant inzake de
gemeenschappelijke souvereiniteit op deze conferentie ter tafel te brengen, aangezien men dan bij
een eventuele voortgezette conferentie in Djakarta geen concessie meer achter de hand heeft.
Minister Joekes is van oordeel, dat men het overleg hier te lande tot een goed einde moet brengen,
aangezien in Djakarta beide delegaties onder hoge druk zullen komen. Minister Götzen is het met
deze opvatting eens. Spreker acht het merkwaardig dat uit Indonesië geen bericht is ontvangen over
de kwestie van het optreden van de Indonesische autoriteiten tegen de propaganda voor een
boycotactie.

Minister s’Jacob sluit zich bij de opvatting van Minister Lieftinck aan. Spreker acht het
eveneens niet wenselijk de conferentie in Djakarta voor te zetten. Hij ziet het als een illusue, dat de
Papoea-bevolking over 50 jaar zou kunnen stemmen over eigen lot. Vooral als men ook ziet wat
Australië in het Oostelijk deel van Nieuw-Guinea heeft verricht met teleurstellende resultaten.
Minister Götzen wijst er op, dat 50 jaar geleden op Nieuw-Guinea geen enkele Christen voorkwam ,
terwijl er thans 200.000 zijn.

Minister Mansholt is het eens met Minister Lieftinck, dat de conferentie moet
gelukken, doch verschilt met deze van mening over de vraag of van Nieuw-Guinea niets te maken is.
Er zal weer een tijd komen, dat Nederland moet expanderen en voor dat geval zal Suriname een
labiel geheel blijken te zijn. Het vraagstuk van de arbeidskrachten is op het ogenblik al weer anders
dan 10 jaar geleden, waardoor het mogelijk is ook zonder gebruikmaking van de inheemse bevolking
een gebied open te leggen.

Minister Van den Brink is eveneens tegenstander van een oplossing door uitstel voor 2
of 5 jaar; men zal naar een oplossing moeten streven, die hier te lande tot stand komt. Spreker is het
niet eens met de argumenten van Minister Lieftinck. Als men zijn oog richt op Afrika, kan men
arbeidskracht en kapitaal evengoed in Nieuw-Guinea aanwenden, temeer nu Indonesië dit binnen
afzienbare tijd niet zal kunnen. Spreker wijst er voorts op, dat anders dan bij de overdracht van de



souvereiniteit over Indonesië het overdragen van Nieuw-Guinea een fatale indruk op grote groepen
van de jongere Nederlanders zal maken.

Minister Rutten is eveneens van oordeel, dat een algehele overdracht aan Indonesië
defaitistisch zou werken en psychologisch een belangrijke terugslag op de jongeren in ons land zou
hebben. Spreker stelt de vraag of aan het denkbeeld van Minister Van Maarseveen om jaarlijks een
verslag uit te brengen niet de gedachte kan worden gekoppeld, dat Indonesië medewerking zal
verlenen aan de culturele opbouw; dit zou van belang kunnen zijn voor het vraagstuk van de
arbeidskrachten. Minister Van Maarseveen wijst er op, dat het betrekken bij de culturele opbouw
betekent, dat het gebied open wordt gesteld voor de Indonesische propaganda.

De Minister-President is van oordeel, dat men voortzetting van de conferentie in
Djakarta moet voorkomen; desnoods zal men een korte onderbreking voor overleg door de
Indonesische delegatie met de Regering in Djakarta kunnen afspreken. Spreker is het eens met
Minister Lieftinck, dat op korte termijn een beslissing moet worden genomen. Wat de betekenis van
Nieuw-Guinea betreft, wijst spreker op het voorbeeld van de Congo, dat destijds als een
onverantwoordelijk avontuur van Leopold II werd beschouwd en op de houtexploitatie op
Suriname, die tegenwoordig ook mogelijk is, gedeeltelijk door de hoge houtprijzen, maar gedeeltelijk
ook door mechanisatie. Met deze voorbeelden voor ogen is het wenselijk de kans in Nieuw-Guinea
voor Nederland open te houden. Zonder twijfel zal daarnaast Nederland meer voor de bevolking
kunnen doen dan Indonesië. Daarbij komt, dat deze kwestie voor dit Kabinet niet open staat,
aangezien vorig jaar op dit punt een besluit is genomen. Men zal wel in het oog moeten houden, dat
beide partijen in moeilijke omstandigheden komen als de conferentie op niets uitloopt.

Minister Van Schaik is het eens met de denkbeelden van Minister Van Maarseveen en
onderschrijft het standpunt van de Minister-President, dat de souvereiniteit over Nieuw-Guinea niet
moet worden prijsgegeven.

Minister Van Maarseveen stelt de vraag nu het hier voor Indonesië vooral een
prestigekwestie geldt of Nieuw-Guinea bij een gezamelijke souvereiniteit een eigen vlag zal kunnen
krijgen. De Minister-President is van gevoelen, dat dit wel kan; spreker meent, dat men ook beide
vlaggen zou kunnen toelaten. Staatssecretaris Blom is van oordeel, dat voor het geval het laatste
alternatief van Minister Van Maarseveen zou worden aanvaard ook een eigen vlag zal moeten
worden gekozen. Spreker informeert hoe het standpunt moet zijn, indien men van Indonesische
zijde voorstelt de kwestie aan een internationaal forum voor te leggen. Minister Götzen acht het
vanzelfsprekend, dat op het ogenblik niemand als waarnemer bij de conferentie wordt toegelaten. De
Minister-President is het hiermede eens. Het zou evenwel tot de normale taak van de UNCI hebben
behoord ook ten aanzien van de Nieuw-Guineakwestie een rol te vervullen. Spreker stelt voor af te
wachten of een voorstel als door Mr. Blom bedoeld zal worden gedaan. Aldus wordt besloten.
- - -


